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Filipským 3,4-14: Zdá-li se někomu jinému, že může spoléhat na vnější věci, já tím víc: obřezán osmého dne, 
z rodu izraelského, z pokolení Benjamínova, Hebrej z Hebrejů; jde-li o zákon – farizeus; jde-li o horlivost - 
pronásledovatel církve; jde-li o spravedlnost podle zákona, byl jsem bez úhony. Ale cokoliv mi bylo ziskem, to 
jsem pro Krista odepsal jako ztrátu. A vůbec všecko pokládám za ztrátu, neboť to, že jsem poznal Ježíše, svého 
Pána, je mi nade všecko. Pro něho jsem všecko ostatní odepsal a pokládám to za nic, abych získal Krista a 
nalezen byl v něm nikoli s vlastní spravedlností, která je ze zákona, ale s tou, která je z víry v Krista - 
spravedlností z Boha založenou na víře, abych poznal jej a moc jeho vzkříšení i účast na jeho utrpení. Beru na 
sebe podobu jeho smrti, abych tak dosáhl zmrtvýchvstání. Nemyslím, že bych již byl u cíle anebo již dosáhl 
dokonalosti; běžím však, abych se jí zmocnil, protože mne se zmocnil Kristus Ježíš. Bratří, já nemám za to, že 
jsem již u cíle; jen to mohu říci: zapomínaje na to, co je za mnou, upřen k tomu, co je přede mnou, běžím k cíli, 
abych získal nebeskou cenu, jíž je Boží povolání v Kristu Ježíši.

Život jako cesta

Nemyslím, že bych již byl u cíle anebo již dosáhl dokonalosti.  Apoštol Pavel tuto pasáž psal,
když seděl  v římském vězení, mohl být padesátník,  možná šedesátník.  A do konce života mu
zbývalo několik málo let. Měl za sebou zhruba 15 let aktivního misijního působení a před tím ještě
deset  roků  žil  patrně  v  ústraní  jako  docela  nenápadný  člověk  a  pomalu  v  něm  zrály  plody
předchozího setkání se vzkříšeným Ježíšem.1

Bratří, já nemám za to, že jsem již u cíle; jen to mohu říci: zapomínaje na to, co je za mnou, upřen
k tomu, co je přede mnou, běžím k cíli, abych získal nebeskou cenu, jíž je Boží povolání v Kristu
Ježíši.  Měl toho za sebou mnoho. Ale ještě nebyl u cíle. Pořád ještě nedoběhl do země zaslíbené.
Pořád ještě se o něco snažil, po čemsi se natahoval, o cosi usiloval. Život apoštol chápal jako cestu,
jako neustávající putování, jako usilovný běh. Ten, kdo by předčasně přestal cestoval a odešel na
odpočinek,  patrně  mine  svůj  životní  cíl.  Neustále  je  čemu se  učit,  neustále  je  možné  růst  a
prohlubovat lidskou víru, naději a lásku. Pavel žil a běžel podle dvou zásad – za prvé: „zapomínaje
/ nedbaje na to, co je za mnou,“ za druhé: „upřen / natahující se k tomu, co je přede mnou.“ Zastavíme
se u každé z těchto dvou zásad.

Minulost

Sice píše o zapomínání na prožitou minulost, ale přitom ten oddíl vyznívá tak, jako kdyby se
apoštol  naopak rozpomínal  na to,  čím kdysi  byl  a co prožil.  Vzpomíná na to,  že jeho tělo se
narodilo do zvláštního, Hospodinem vyvoleného rodu. Připomíná si, jak ohnivě jeho srdce bušilo
pro Boží zákon. A svými skutky mohl by doložit mravní čistotu a správnost svého počínání. Pavel
vzpomíná na své drahocenné dary a na to, jaký býval borec. Jeho rodiče na něj mohli být právem
hrdí, také on mohl být na sebe hrdý a sám sebou jistý. Cituji:  Zdá-li se někomu jinému, že může
spoléhat na vnější věci, já tím víc: obřezán osmého dne, z rodu izraelského, z pokolení Benjamínova,
Hebrej  z  Hebrejů;  jde-li  o  zákon  –  farizeus;  jde-li  o  horlivost  -  pronásledovatel  církve;  jde-li  o
spravedlnost podle zákona, byl jsem bez úhony. (Fp 3,4-6)

Pavel měl to štěstí, že při svém vzpomínání se mohl usmívat. Byly to dobré časy. Měl skvělou
startovní pozici, vykročil do života takříkajíc pravou nohou a dosáhl uznávaných úspěchů. Ale
daleka ne každý je na svou minulost hrdý, leckdo se při  vzpomínání neusmívá. Někdo prostě
neměl tak skvělou startovní pozici a životní okolnosti mu cestu k úspěchu zatarasily. Ale  ať už je
naše  minulost  úctyhodná,  nemastná  neslaná,  nebo  dokonce  ostudná,  pro  se  hodí  apoštolova
zásada, nechat minulost minulostí, vydat se k jinému a lepšímu cíli.

Pavel, hvězda a borec, se od své minulosti odpoutal takto: Ale cokoliv mi bylo ziskem, to jsem
pro Krista odepsal jako ztrátu. A vůbec všecko pokládám za ztrátu, neboť to, že jsem poznal Ježíše,
svého Pána, je mi nade všecko. Pro něho jsem všecko ostatní odepsal a pokládám to za nic… (Fp 3,7-8)

1 Mezi lety 30-33 byl Ježíš ukřižován. V blízkých následujících letech Kristus oslovil Pavla z Tarzu, možná v r. 36. O
následujících cca 10 letech Pavlova života není známo téměř nic. První z jeho misijních cest, o nichž podává
zprávu spis Skutky apoštolské, se datuje do let 46-49. Brož, Jaroslav: http://ktf.cuni.cz/~brozj/distancni/pavel.html



Pavel našel hodnotu, která všechny ostatní lidské hodnoty strčila do kapsy, našel poklad, vedle
něhož to, co dosud zdědil, našetřil a vydělal, všecko dohromady byl bezcenný obnos.2

Spolehlivá naděje

Přemýšlel jsem o tom, jestli to zde milý Pavel trošičku nepřehnal. „…všecko ostatní odepsal a
pokládám  to  za  nic3.“ Jako  kdyby  nezáleželo  na  ničem  než  na  Kristu,  jako  kdyby  všechny
dosavadní  hodnoty  byly  nicotné.  Proč  byl  Pavel  tak  radikální,  proč  nechtěl  víru  v  Krista
integrovat do toho dosavadního, čím byl a harmonizovat se vším ostatním?

Jak jsem už zmínil na začátku, pisatel není mladý, nerozvážný a divoký extrémista. Je to starý
muž,  který už leccos  zažil,  prošel  nejedním velkým trápením a  život  ho mnohé  naučil.  Jsem
přesvědčen, že jemu prostě záleží na tom, aby se lidé neupínali na falešné naděje. Pavel věděl, že
jeho čtenáři mají Židovství v obrovské úctě. Někteří křesťané ve Filipech se domnívali se, že život
lidí, kteří patří k Židovskému národu, je lépe zajištěn a upevněn pro budoucnost. A Pavel proto
velmi ostře říká: ne, můj život a moje budoucnost nespočívá na tom, že jsem Žid. Můj život a moji
budoucnost určuje pouze a jedině Kristus.

Představuji si, že by ve Filipech existovalo křesťanské společenství, které by si zakládalo na
svém zdravém životním stylu. Nejspíš bychom měli v Bibli polemicky laděný list, kde by Pavel
psal, že dbá na kvalitní spánek, konzumuje výhradně lokální bio produkty, nepije, otužuje se a
všude chodí pěšky, ale jeho život a budoucnost absolutně nespočívá na zdravé životosprávě, nýbrž
jedině na Kristu.

Nový přístup ke starým hodnotám

V evangelijních příbězích bychom našli nejeden příběh, kde Ježíš obrací naruby lidské hodnoty
a pořádky.  Nech mrtvé, ať pochovávají své mrtvé – řekl jednomu ze svých učedníků, jako kdyby
pohřeb  vlastních  rodičů  nic  neznamenal.  A  jinému  člověku,  kterému  záleželo  na  blízkých
rodinných vztazích, takže se chtěl za nimi ještě na čásek vrátit, pověděl Kristus toto:  Kdo položí
ruku na pluh a ohlíží se zpět, není způsobilý pro království Boží. (viz Lk 9,57-62) Jako kdyby pro něj
rodina, manželství, rodičovství, příbuzenstvo nebylo nic zvláštního a váženého. Ohlížení zpět a
navracení  ke  starým  hodnotám,  zdá  se,  není  cesta  Kristova.  Tímto  způsobem  se  k  Božímu
království nelze dostat. Apoštol Pavel se musel pustit své židovské identity a nebylo to zřejmě pro
něj vůbec snadné opouštění.

Cíl je před námi. Druhá zásada na křesťanský běh zní takto: hledím k tomu, co je přede mnou.
A před námi je co? Nebo kdo? Před námi kráčí Kristus. A my jdeme za ním, abychom spolu s ním
prožili nejen všelijaké obtíže a trápení, ale také abychom zakusili moc a nádheru vzkříšení. Ježíš
našel Boží království, našel poklad. Takže odpouštěl, smiřoval, těšil a dával naději. A dělal to tak
moc, tak příliš a tak důsledně, že tím znevážil nejednu lidskou hodnotu a získal si tím nepřátele. A
my, chceme-li kráčet za ním, jsme nuceni opouštět všelijaké konvence a hodnoty, protože on dává
něco  lepšího.  A  je  dost  pravděpodobné,  že  se  to  některým  lidem  kolem  nás  nebude  příliš
zamlouvat. Určil cíl a vede nás po cestě z dobré nebo zlé minulosti k mnohem lepší budoucnosti.
Bůh Král od nás žádá, abychom hledali a nacházeli lepší spravedlnost a lepší hodnoty, než jsou ty,
které nám vložili do vínku naši předkové. Hospodin nás osvobozuje od toho, co bylo a vede dál, až
tam, kde i ta všemi vážená smrt nemá poslední slovo.

Na závěr ještě  jednou několik slov apoštola Pavla:   Kvůli  Kristu,  který vše  převyšuje,  jsem
všecko ostatní odepsal a pokládám to za nic, abych získal jej… Bratří, já nemám za to, že jsem již u
cíle; jen to mohu říci: nedbající to, co je za mnou, natahující se k tomu, co je přede mnou, běžím /
spěchám / ženu se k cíli.

2 srov. Matouš 13,44: Království nebeské je jako poklad ukrytý v poli, který někdo najde a skryje; z radosti nad tím jde,
prodá všecko, co má, a koupí to pole.

3 Na konci  v.  8  je  v  původním řeckém textu  užito  slovo,  které  znamená  „výkaly,“  „odpad.“  Své čtenáře  Pavel
jadrnými slovy ujišťuje, že všechny jeho zdánlivé přednosti, kterými by se mohl před někým pyšnit, jsou mu ve
skutečnosti na hov**. Ekumenický překlad volí daleko mírnější slovo: „nic.“


